
Návštěva Mikroregion Litomyšlsko a Mikroregion Mikulovsko 

 

Zpráva z návštěvy konané dne 19.-20.10.2023 v mrg. Litomyšlsko 

 

Dne 19.10.2023 navštívili zástupci obcí 

mikroregionu Mikulovsko náš kraj za účelem 

seznámení se s postupy, jak fungují vztahy a 

spolupráce v našem regionu. Návštěva byla 

přátelská a přínosná pro obě strany.  

Za Mikroregion Litomyšlsko se setkání zúčastnili 

pan František Bartoš, Roman Kmošek, David 

Šimek,  Ivona Svobodová 

Za Mikroregion Mikulovsko se setkání zúčastnili 

zástupci mikroregionu a obcí, pořadatel exkurze 

paní Marcela Effenbergerová.  

Hosté: region prezentovali: město Litomyšl – Mgr. Daniel Brýdl, město Proseč – Ing. Jan Macháček, 

Sdružení obcí Maštale – Lucie Oherová 

 

Tohoto dne byla zahájena 

návštěva na městském úřadu 

v Litomyšli. Všichni zúčastnění 

se sešli v zasedací místnosti na 

MěÚ Litomyšl, kde proběhla 

prezentace a představení 

Mikroregionu Litomyšlsko 

včetně přítomných členů. Hosté byli uvítání a prezentace byla zahájena slovy manažerky Ivony 

Svobodové a následně úvodním představením regionu panem Františkem Bartošem.  Pan Bartoš zmínil 

historii a začátek působení mikroregionu, smysl vzniku mikroregionu a projekty, které se v začátcích až 

do posledních let realizovaly. Následně předal slovo paní Ivoně Svobodové, která informovala o 

současném stavu mikroregionu z hlediska fungování, současných projektů a celkového zacílení a 

strategie organizace Mikroregion Litomyšlsko.  

 

Následně pan starosta města Litomyšl poutavě prezentoval město Litomyšl a strategii vývoje města 

v současnosti. Nutno říci, že směr, jakým pan starosta a zastupitelé a i občané města vedou město a 

život zde, zasloužil potlesk od přítomných hostů a možno říci, že zde byla načerpána velká dávka 

inspirace a příkladu dobré praxe.  

 



Ale tím to nekončí.  

Po obědě v hotelu Zlatá Hvězda se 

delegace přesunula na prohlídku 

regionu autobusem směrem 

z Litomyšle – Osík - Dolní Újezd – 

Desná – Poříčí u Litomyšle – 

Budislav - Proseč. Zde delegaci 

uvítal pan starosta města Proseč Ing. Jan Macháček a paní ředitelka 

Sdružení obcí Maštale Lucie Oherová. Prezentace v tomto městě a v tomto mikroregionu byla vybrána 

cíleně jako ukázka dobré praxe, kde dobře funguje spolupráce občanů, města, organizací a firem či 

podnikatelů. Prezentace prvního objektu – rekonstrukce Sokolovny – byla více než přínosná. Již zde byla 

patrná spolupráce a odhodlání místních obyvatel. Následně pan starosta prezentoval všechny důležité 

projekty realizované ve městě a zdůrazňoval nutnost spolupráce a dobré ekonomiky a hlavně se nebát 

realizovat a za svoji práci si říci peníze a ty použít na další rozvoj regionu.  

Následně slovo převzala paní Lucie Oherová a prezentovala činnost, složení a vize Sdružení obcí 

Maštale. Prezentace byla velice přínosná a inspirativní. Činnost SOM vznesla spoustu dotazů a vyvolala 

diskuzi z hlediska řízení organizace a financování projektů. Na vše bylo relevantně odpovězeno a někdy 

se odpovědi setkaly s velkým překvapením.  

 

Následně se hosté přesunuli do Muzea dýmek v Proseči, kde hlavní slovo měl pan starosta Macháček a 

velice srdečně vyprávěl o muzeu a o historii dýmek. Velká škoda, že čas tak rychle běží.  

Poté se odjelo jinou trasou – Proseč – Bor u Skutče – Příluka – 

Morašice – Litomyšl – zpět na náměstí. Trasa byla zvolena cíleně 

takto, aby hosté viděli celý region a jeho krásy. Celou projížďku 

autobusem komentoval pan Bartoš. Prezentace regionu byla více než 

zajímavá.  

Na náměstí čekal průvodce z Informačního centra a celá skupina 

hostů byla předána do jeho péče a provedl hosty po litomyšlských 

zajímavostech. Následně byl volný program.  

 

Setkání obec Čistá – 20.10.2023, obec Čistá – Mgr. Petr Dřínovský – starosta, Petr Křivka - místostarosta 

 

Dne 20.10.2023 se celá skupina setkala s panem Petrem Dřínovským starostou obce Čistá a s panem 
místostarostou Petrem Křivkou. Cílem této návštěvy byla prezentace systému domácích ČOV. Pan 
starosta Dřínovský prezentoval tento systém a následně ukázal, jak v praxi tento druh čističek funguje. 



Následně provedl návštěvu nově postaveným kulturním domem, seznámil s aktuální situací 
společenského života v obci a poukázal na nedostatky ve vztazích, které jsou dány historickými fakty, 
ale na jejich zlepšení se cíleně pracuje. Konkrétně tato informace je velice stěžejní, protože podobný 
problém řeší zástupci Mikroregion Mikulovsko. Po prohlídce KD jsme se ještě krátce zastavili u ČOV, kde 
hostům ukázali, jak vypadá čistírna a monitorovací technologie v reálu.  
 

Po prohlídce kulturního domu pan starosta zavedl návštěvu křížovou 
cestou k místnímu kostelu, kde se konala krátká přednáška na téma 
obnova zvonů v obci. Tu zprostředkoval p. Pavel Kuře, místní zvoník a 
zastupitel. Po seznámení s velice zajímavou cestou, jak se největší zvon 
Mikuláš dostal od nápadu, přes veřejnou sbírku až k zavěšení ve věži, 
byli hosté vyzváni k návštěvě zvonové věže s prohlídkou 5 zvonů a 

funkčních kostelních hodin. 
Vyhlídka na region byla vskutku 

nádherná.  

Následně se všichni účastníci rozloučili a 

s novými dojmy a poznatky si přislíbili 

další návštěvu snad na Mikulovsku.  

Skupina dále pokračovala k prezentaci výstavby individuálních domácích čistíren do firmy AB Plast, 

která se podílí na jejich realizaci.  

 

 

 

Závěr: 

Postřehy z návštěvy:  

Hostě byli překvapeni z fungování města Litomyšle, z vedení pana starosty, z města Proseč a kladli 

dotazy směrem k vedení a spolupráci mezi mikroregiony LIT a SOM. Při dotazování na fungování 

občanské spolupráce v mikroregionu Litomyšlsko padl jeden důležitý fakt. Spolupráce v obcích a mezi 

obcemi je způsobena jednou podstatnou věcí a to je PATRIOTISMUS. Všichni v této oblasti a lokalitě 

jsou hrdí na svůj původ a na svou krajinu a zem, ze které pochází. Ať už to je vedení či obyvatelé 

Litomyšle nebo Proseče, ať už to jsou starostové obcí, zastupitelé nebo občané, mají jedno veliké 

společné … je to region, na který jsou hrdi a pyšní a žádným způsobem NEDOVOLÍ, aby jim tento 

nejcennější dar někdo sebral. Vzájemná spolupráce, společný cíl a uvědomění toho, co tu předci 

vybudovali a zanechali. Možná i v návaznosti na českomoravské pomezí či předěl válečných událostí 

v oblasti bývalých Sudet, zasadil do vnitra těchto lidí schopnost si vážit toho, že žijí ve svobodné a 

nádherné zemi a kraji a lokalitě, která je jedinečná. Bohužel, toto odhodlání postrádají zástupci 

mikroregionu Mikulovsko. Při diskuzi vzešla tato myšlenka. Obcím a obyvatelům se nedaří navázat až 

takovou spolupráci, jaká je nastavena ve městech a obcích regionu Litomyšlsko. Důvod, proč tomu tak 

je, je fakt, že část regionu mikulovska byla ve válečném období 2.sv. války vysídlena a příchozí noví 

obyvatelé, nemají v sobě zakořeněný takový vztah k lokalitě jako obyvatelé v regionu Litomyšlsko. 

Hosté se divili, že náš region je čistý, nepoškozený, funkční a pěkný. Což samozřejmě potěší.  

Avšak z diskuzí vzešlo jedno „varování“. V důsledku realizace projektů zaměřených na turistiku se 

v jejich lokalitě stal ten nemilý efekt, že zájem o turistiku vyhnal místní obyvatele pryč z původních 



obydlí. Zájem o koupi nemovitostí nepřiměřeně zvýšil ceny nemovitostí, což ubližuje převážně mladým 

rodinám, které by rády zůstaly ve svém rodném regionu, ale bohužel nemají prostředky na novou 

výstavbu či koupi bytu a jsou nuceni odejít. Zatraktivněním regionu se stal další efekt, že region se stal 

zájmem developerů a skupují místní objekty a přetvářejí ráz místního venkova na ubytovací kapacity. 

Jak se říká – „Vše má své meze“.  

Závěr z celé návštěvy je více než pozitivní. Už z důvodu, že věci, které se tu dějí, se dějí dobře a region 

zaznamenává velký progres. Je se čím pochlubit a to hlavně tvrdou prací všech složek regionu.  

 

Když to dobře funguje, tak se dají dělat i zázraky!!!! 

Mikroregion Litomyšlsko – místo zázraků, které má budoucnost! 


